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: قال الله تعالى
 
الَّذِينَ آمَنُواْ ات َّقُواْ اللَّهَ وَذَرُواْ مَا بقَِيَ مِنَ الرِّباَ  ياَ أيَ ُّهَا) 
تَ فْعَلُواْ  أَْذَنوُاْ بَِِرْبٍ مِّنَ  َ ِ ن  َّْ (‌278) ُ ننُ  مُّْ مِنِ َ  إِن

 َ لَكُْ  رُؤُوسُ أمَْوَالِكُْ  لَا  اللَّهِ وَرَُ ولِهِ وَإِن تُ ْ نُ ْ 
(‌‌(279)تَظْلِمُونَ وَلَا تُظْلَمُون

‌

‌

( 279-278)سورة البقرة الآيات
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االإهاا  

 
نهدي ىذا الجهد المتواضع 

 
إلى أسرتي الكريمة حفظها الله ،،، 

 
و إلى إخوتي وزملائي في مراحل العلم المختلفة ،،، وإلى كل 

المهتمين بأمر البحوث من أجل نهضة البلاد ،،، 
 

و إلى رفقاء الدرب أنار الله دربهم بالعلم والمعرفة إخوتي في  
الدفعة الثامنة 

 
 إلى كل من علمني حرفاً ،،، وإلى أسرة جامعة السودان للعلوم 

و التكنولوجيا ،،، وإلى كل   
 

محبي الإقتصاد 
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 تقديرالشكر وال
 

الشكر أولًا وآخراً لله عز وجل 
والشكر للدكتور احمد محمد عبدالله حمدي 
الذي أشرف على ىذا البحث وكان نعم العون 

لنا ،،،،،، 
الشكر أجزلو للأستاذ  محمد عبد الله خالد،،، 
والشكر موصول لأخي الأستاذ  عمار احمد 

صغير،،، وأتقدم بالشكر لكل من 
 أسهم في إخراج البحث بهذه الصورة 

 ،،،،
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انمضتخهص  

 
‌‌‌‌أصجخ‌اىتضخٌ‌أدذ‌اىَٖذداد‌اىتٜ‌تشنو‌عبئقبً‌مجٞشاً‌ىَغٞشح‌اىتَْٞخ‌فٜ‌أغيت‌اىذٗه‌،‌ٗرىل‌

ٗىيذذ‌ٍِ‌.‌ىَب‌ٝغججٔ‌ٍِ‌أضشاس‌جغَٞخ‌عيٚ‌اىٖٞنو‌الإقتصبدٛ‌ٗ‌الإجتَبعٜ‌ىتيل‌اىذٗه‌

اّتشبسٓ‌ٝتٌ‌تتجع‌عي٘ك‌ٕزا‌اىَتغٞش‌إدصبئٞبً‌ثغشض‌اىت٘قع‌ٗ‌اىذزس‌ىيذذ‌ٍِ‌ٗطأتٔ‌عيٚ‌اىجْبء‌

‌(جْٞنْٞض-‌ث٘مظ)ٍِٗ‌أجو‌تذيٞو‌ثٞبّبد‌رىل‌اىَتغٞش‌؛‌تٌ‌إعتخذاً‌ٍْٖجٞخ‌.‌الإقتصبدٛ‌ىيذٗىخ‌

فٜ‌تذيٞو‌اىغلاعو‌اىضٍْٞخ‌ٗ‌اىتْجؤ‌ثذجٌ‌اىتضخٌ‌فٜ‌اىغ٘داُ‌،‌ٍغتخذٍبً‌ثٞبّبد‌ٍتبدخ‌فٜ‌اىفتشح‌

‌.2011‌ًً‌دتٚ‌اىعب1978‌ًٍِ‌اىعبً‌

‌:‌‌‌‌‌إفتشض‌اىجبدث‌عذح‌فشٗض‌ىٖزا‌اىجذث‌،‌إَٖٔب‌

‌.أُ‌اىغيغيخ‌اىضٍْٞخ‌ىيتضخٌ‌تعبّٜ‌ٍِ‌ٍشنيخ‌عذً‌الإعتقشاس‌ّغجخ‌ى٘ج٘د‌جزس‌اى٘دذح‌-‌1

‌‌.(ٍجذأ‌الإّذذاس‌اىزاتٜ)أُ‌اىقَٞخ‌اىذبىٞخ‌ىيتضخٌ‌تعتَذ‌عيٚ‌اىقٌٞ‌اىغبثقخ‌ىٖب‌-‌2

‌‌‌‌‌ٗلأجو‌إختجبس‌تيل‌اىفشضٞبد‌،‌تٌ‌اعتخذاً‌اىَْٖج‌اى٘صفٜ‌،‌ثٌ‌اىَْٖج‌اىتذيٞيٜ‌اىقبئٌ‌عيٚ‌

،‌ٗعيٞٔ‌تٌ‌اى٘ص٘ه‌إىٚ‌ّتبئج‌مبُ‌ٍِ‌إَٖٔب‌أثجبد‌صذخ‌تيل‌اىفشضٞبد‌،‌‌(ARIMA)َّبرج‌

مزىل‌تٌ‌اعتخذاً‌اىجٞبّبد‌اىفعيٞخ‌ىيغيغيخ‌غٞش‌اىَغتقشح‌لإعتجبساد‌أخشٙ‌،‌ٗ‌ٗجذ‌أُ‌اىَْ٘رج‌

‌:اىَلائٌ‌ى٘صف‌اىغيغيخ‌ٕ٘‌

‌

y t = 38.794 + 0.627yt-2 + 0.610ut-1 

 

‌

‌‌‌‌‌ٗ‌إٌٔ‌اىت٘صٞبد‌اىتٜ‌تٌ‌اىذص٘ه‌عيٖٞب‌،‌ٕٜ‌ضشٗسح‌تط٘ٝش‌اىَْ٘رج‌اىَقتشح‌ثغشض‌

‌.الإعتفبدح‌ٍْٔ‌فٜ‌ٗضع‌اىخطظ‌اىَغتقجيٞخ‌
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Abstract 

    Inflation has become a threats that pose a significance impediment to 

the development process in most countries and that because it causes 

serious damage to the economic and social structure of those countries . 

To reduce the spread of this tracking is done for the purpose of changing 

the behavior of a statistical expectation and caution to minimize its 

impact on the economics of the country. For this variable data analysis 

was used the (Box - Jenkins) methodology in analyzing time series and 

forecasting inflation size in Sudan. 

 

      Data used were available in the period 1978 until 2011. 

 

 

     The researcher had adopted some hypotheses for this research, the 

most important of with are: 

 

1- The time series of inflation suffers from the problem of non stationary 

because of the presence of unit root. 

 

2- The current value of inflation depends on the previous values 

(principle of auto regressive).  

   

      Descriptive method has been used to enable researcher to chose these 

hypotheses. Thereafter, analytic method standing on (ARIMA) has also 

used. There on, some results have been reached among the most 

significant of which validation of these hypotheses. Also actual data of 

unstable sequence have been used for other considerations. It has been 

found that the convenient model for describing series is:                             

                       ‌

 

y t = 38.794 + 0.627yt-2 + 0.610ut-1 

 

‌     The most important recommendation that have been reached is the 

necessity of developing the suggested model to make use of it and set 

future plans.   
‌
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